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ع( می بینی، عکس شـــهدا هم  ، نمادی از امام حســـین) روی دیوارهای شـــهر
ورودی هر خیابان اســـت. انگار که زندگی شـــان با امام حســـین و شهادت رقم 
خورده است. اینجا نبطیه است. شهری در جنوب لبنان. شهری پر از شهید 

ع(.  و عجین شده با نام امام حسین)
وقتی نزدیک شـــهر می شـــویم. همراه مان در ماشین السلام علیک یا اباعبدالله 
می گوید و کمی برایم سوال می شود و قبل از هر سوالی می گوید: »نبطیه مقدس 
یادی را در راه اسلام  اســـت. نزدیک شـــهر لبنان به فلسطین. اینجا شـــهدای ز
داده است. مردم شهر خیلی معتقدند و ما در زبان خودمان می گوییم نبطیه 

ع( است.«  شهر امام حسین)
ع( می پرســـم و می گوید: »ببینید مردم اینجا  از چرایی ارتباط با امام حســـین)
اعتقاد عجیب وغریبی دارند، انگار که خودشان را در مسیری می بینند که باید 
برای اسلام جان شان را بدهند. کوچک و بزرگ و زن و مرد ندارد، همه مثل هم 

هستند. برای آرمانی که دارند، جان شان را می گذارند.« 
نبطیـــه را پایتخـــت جنـــوب لبنان می گویند و با فلســـطین هم مرز اســـت؛ این 
یم صهیونیســـتی اشغال می شـــود و سال 2000  منطقه در ســـال 1982 توســـط رژ
سرانجام با حماسه های مقاومت آزاد می شود. قرار امروزمان این است در نبطیه 
دیداری داشته باشیم با خانواده های سه شهید مقاومت که در جنگ اخیر به 
شهادت رسیده اند، شهید حسین محمدعلی حریری، شهیدطه حسین طه و 
شهید محمود احمد درویش. برای من که قبلا درمورد این شهر فقط خوانده و 
مستندهایی را دیده بودم، انگار وارد شدن به شهر و دیدن همه این پرجم ها و 

نمادها، آشنا بود. اما مطمئنا با چشم دیدن متفاوت است. 
عکس هایی که به در و دیوار کوچه شـــان زده شـــده نشان می دهد که شهدای 
اخیر از ســـنین مختلف بوده اند. حیاط خانه را صندلی گذاشـــته اند تا مردان 
همانجا بنشینند و به ما تعارف می کنند که از پله بالا برویم. طبقه دوم حدودا 
10 خانم نشسته اند که به رسم لبنانی ها بعد از روبوسی روی صندلی می نشینیم 
و یکی از خانم ها که سیده مریم صدایش می کنند، شروع به صحبت می کند 
، همه   و بی مقدمـــه هرچـــه می گویـــد چه خاطره و چه صحبـــت از اتفاقات روز
متصل به مفهومی به نام مقاومت است. حرف هایش آنقدر به دل می نشیند 
که اشـــک درمی آورد و  به دختر جوانی که آنجا نشســـته اســـت، اشاره می کند و 
می گوید: »او همسر شهید است، چند بچه دارد اما راضی است، چون می داند 

همسرش به آن چیزی رسیده است که آرزویش را داشت.« 
محکم هســـتند، آنقدر محکم که آدم از این همه اســـتقامت و کوه بودن شـــان 
حســـرت می خورد. ســـوال اول را از چیزی می پرســـیم که این روزها بســـیار با آن 
! می جنگند و شـــهید می شـــوند، چون مجبورند و  مواجه هســـتیم. آیا به اجبار
چاره ای دیگر ندارند؟ تا این سوال پرسیده می شود همه شان با گفتن »لا« آن را 
رد می کنند و دختر جوانی که خواهر شهید است شروع به صحبت می کند و 
می گوید: »اصلا این طور نیست. همه ما می دانیم که راه اسلام چه چیزی بوده 
ع( به ما رسیده  اســـت. از امامان معصوم به ما رســـیده اســـت، از امام حسین)
ک کردن اســـم اســـرائیل از همه جاست. این نه فقط  اســـت؛ آرمان ما آزادی و پا
برای ما بلکه برای همه کســـانی که در مقاومت هســـتند مهم است که بدانند، 

یم. به هیچ وجه اجبار برای ما معنایی ندارد.«  ما آرمان دار
حرف هایش تمام می شود و یکی دیگر از خانم هایی که در جمع نشسته و از 
یخ نبطیه  اقوام شهید است، شروع به صحبت می کند و می گوید: »شما به تار
ع( برای همه ما  شهری که ما در آن زندگی می کنیم، دقت کنید. امام حسین)
یک رهبر است. ایشان با خانواده در عاشورا حضور داشتند و خود و فرزندانش 
به شـــهادت رســـیدند اما خللی در آرمانی که داشـــت، وارد نشد. ما هم به امام 
تأسی کرده ایم و نمی توانیم دربرابر ظلم خاموش باشیم. برای همین اجبار را رد 

می کنیم. حتما ســـخت اســـت که یک زن بخواهد بچه هایش را خودش بزرگ 
کند، آن هم به تنهایی، اما همین بچه را جوری بزرگ می کنیم که بتواند دربرابر 

ظلم بایستند، مانند پدرش که ایستاد.«
در روزهای آغازین نبرد طوفان الاقصی که مصادف است با چهارم آبان ماه، خبر 
می رسد که محمدعلی حریری به شهادت رسیده است. دو فرزند پسر دارد و 
همســـرش وقتی از او صحبت می کند، چشـــمانش خیس می شود و می گوید: 
»می دانستم هر بار که می رود، ممکن است برنگردد، دیگر به این رفتن ها عادت 
کـــرده بودیـــم. ایـــن بار که با این درگیری ها رفت، برای خـــودش این مهم بود که 
برای مردم فلســـطین و برای نابودی اســـرائیل حتما کاری انجام بدهد. خیلی 
برایش مهم بود. نابودی اسرائیل را نزدیک می دانست و همیشه به فرزندان مان 
می گفت شما هم باید در مسیر حق و حقیقت باشید. این رسم نبطیه است 
که همه در راه شهادت و مقاومت هستند. سیدحسن نصرالله و سیدنا قاعد 
ع(  برای من رهبرانی هســـتند که به آنها اقتدا کرده ایم و با کمک امام حســـین)

می توانیم اسرائیل را نابود کنیم.« 
حرف هایش تمام می شـــود و خانمی که کنارش نشســـته اســـت، دســـتانش را 
می گیـــرد امـــا او محکم تـــر از این حرف هاســـت. خانم دیگری کـــه پرچمی دور 
گردنش اســـت، نشـــان می دهد که با شـــهید درویش ارتباط خانوادگی دارد، از 
شـــهید تعریف می کند و می گوید: »ابواحمد هم مانند همه کســـانی که در راه 
مقاومت پا گذاشته اند، می دانست که به شهادت خواهد رسید اما هیچ وقت 
از این هدفی که داشت پا پس نکشید، حتی فرزندانش را هم به این راه هدایت 
می کرد. همین شهر نبطیه که شما در آن حاضر شده اید، شهر شهادت است؛ 
شهری که فرزندانش را در راه اسلام داده است و ما زنان سعی کرده ایم بتوانیم 
گر لازم باشـــد، خودمان هم به  مردان مـــان را در ایـــن راه حمایـــت کنیـــم، حتی ا
جنگ خواهیم رفت. درست مثل روزهایی که این شهر اشغال شده بود اما ما 
آنقدر مقاومت کردن و جنگیدن را ادامه دادیم که بتوانیم به پیروزی برسیم و 
سرزمین مان را آزاد کنیم.« حرف هایش که به آزادسازی نبطیه می رسد، دوباره 
یکـــی از کســـانی کـــه در جمع حاضر اســـت، اجازه می گیـــرد که صحبت کند 
و می گوید: »می خواســـتم اشـــاره ای داشته باشـــم به همین کاری که در نبطیه 
توســـط هموطنانم انجام شـــد. اینجا آزاد شـــد آن هم با مقاومت. دقیقا چیزی 
که از دوســـتان فلســـطینی مان می خواهیم. ما می توانیم با صبر و استقامت به 
پیروزی برسیم، سلاحی که دشمن در اختیار ندارد. آنها از اینکه دربرابر ما قرار 
بگیرند ناتوان هستند. ما می خواهیم دوستان فلسطینی مان بدانند که کنارشان 
هستیم و حتما قدس آزاد خواهد شد. ما هم مانند آنها شهید داده ایم؛ کودکان 
یمی که در روی زمین وجود  ک ترین رژ و زنان شهید شده اند آن هم توسط سفا
دارد. پیروزی نهایی با فلســـطین خواهد بود و از شـــما می خواهیم که با منتشر 
کردن این مطالب، پیغام مان را به دوســـتان مان در فلســـطین برســـانید که ما 

درکنارشان هستیم و هرگز آنها را تنها نخواهیم گذاشت.« 
ع( شروع می کنند؛ انگار که   اینجا حرف هایشـــان را با ســـلامی بر امام حسین)
حســـین برای این ســـرزمین رنگ وبوی دیگری دارد. به یاد مطلبی می افتم که 
یخ این شـــهر خواندم و مراســـم هایی که در محرم برگزار می شـــود، تعزیه  از تار
دارند و مراســـم ها را بســـیار پرشـــور برگزار می کنند. چندین سال هم هست که 
در راه نجف به کربلا، در ایام اربعین موکب دارند. مردم نبطیه همه چیزشـــان 
ع( می دانند. آنها ســـرودی دارند که شاید شنیدن بخشی از  را از امام حســـین)
شعرش جالب باشد، آنجا که می گویند: »امام ما را کشتند و ما را اسیر کردند. 

سختی هایی بر سرمان آمد. آنها هیچ احساسی ندارند.« 
برگزاری مراســـم تغزیه خوانی یکی از آیین های مهم شـــهر نبطیه اســـت. گفته 
می شود که سال 1950 نقطه عطف در شیوه تعزیه خوانی این منطقه بوده است. 
شـــیعیان تصمیـــم می گیرند که این آیین را به شـــکلی هنرمندانـــه اجرا کنند و 
مداحی ها و کسانی که نقش های مختلف در تعزیه دارند، جلوه ای باشکوه تری 
پیدا می کنند. تعزیه خوانی نبطیه ای ها همچنان با اشتیاقی وصف ناپذیر در 

عاشورای هر سال برگزار می شود. 
 برای لبنانی های این منطقه، مهم اســـت که هرســـال یاد امام حســـین پرشورتر 
برگزار شود. از سه ماه قبل کارشان را شروع می کنند، مرد و زن، کودک و جوان 
جوری کار می کنند که انگار این برنامه برایشان تکراری نیست. حالا وقتی در 
مواجهه با این زنان قرار گرفتم، درک مطالبی که قبلا خواندم برایم آسان تر می شود. 
یم برای عرض تبریک و تسلیت از حیاط وارد منزل می شوند  همراهانی که دار
و ارادت ایرانی ها را به آنها می رســـانند. کمیل باقرزاده، رایزن فرهنگی ایران در 
لبنان می گوید: »باعث افتخار اســـت که در چنین خانه های متواضعانه ای، 
یم که  چنیـــن انســـان هایی بـــزرگ و حقیقت طلبی رشـــد پیدا کردنـــد. امیدوار
تمامـــی جبهـــه مقاومت نســـبت به شـــهدا و خانواده آنان قدردان باشـــند و در 

مسیر آنان حرکت کنند.« 
دیدار تمام شـــده، اما دل کندن از این خانواده ها ســـخت اســـت، می خواهیم 
خداحافظی کنیم اما می خواهند عکســـی بـــه یادگار بگیریم. عکس ها گرفته 
می شـــود و دوباره روبوســـی و خداحافظی و ســـفارش برای رســـاندن ســـلام به 
ایرانی ها که آنها دوست شـــان دارند. وقتی وارد کوچه می شـــویم پسران شهدا را 
می بینیم که لباس رزم پوشیده اند و دوباره به یاد همان حرفی که شنیدم افتادم 

که اینجا رزم از پدر به پسر ارث می رسد. 
در و دیوار کوچه پر شده از عکس های شهدا، انگار همه همسایه ها این رسالت 
را دارند که این طور با هم همدردی کنند و در کنارشان باشند. سوار ماشین که 
می شویم غروب شده و صدای اذان در شهر پیچیده، نوجوان هایی را می بینم 
که لباس رزم پوشـــیده اند و یکی از همراهان می گوید: »در زمانی که مثل آنها 
یاد دیده می شود؛ انگار  جنگ اینقدر نزدیک باشد، در این شهر این صحنه ها ز
که می خواهند بگویند ما همیشه آماده هستیم. باید یکبار زمان محرم و آن هم 
در 10 روز اول به اینجا بیایید، حتی برای بچه ها هم برنامه دارند از کتاب و فیلم 
گرفته تا بقیه موارد. برایشان خیلی مهم است که مراسم را پرشور برگزار کنند.« 
وقتـــی می گویـــد، زنان نقش پررنگی در مراســـم های محـــرم در نبطیه دارند، یاد 
حرف یکی از خانم ها در دیداری که داشتم می افتم، وقتی از شهدا می گفت 
ع( اشک به چشمانش آمد و گفت: »جان ما و فرزندان و  و با یاد امام حسین)
پدران و همسران مان از جان امام حسین و خانواده اش ارزش بیشتری ندارد؛ 
یخ نبطیه را  ما همیشه به ایشان توسل می کنیم. دلم می خواهد که بروید و تار

ع( گره خورده است.« ببینید که با حسین)
وقتی در حرف هایش به نبطیه و  نگاه مردمش به امام حسین و قیام عاشورا اشاره 
می کند؛ تو را با خاطراتی همراه می کند که در عاشورای سال 1983 میلادی و 
روز عاشورا رقم خورد. تعزیه ای در حال اجرا بود و مردم جمع شده بودند برای 
یم صهیونیستی به مردم حاضر در تعزیه حمله  تماشا، اما به یکباره نیروهای رژ
یم اشغالگر اعتقاد داشتند که باید همه مسیرها برای  کردند. گویی سربازان رژ
آنها باز باشد و می خواستند ماشین های نظامی شان را از بین مردمی که درحال 
تماشـــای تعزیه بودند عبور دهند. مردم هم آنها را شـــمر و یزید زمانه می بینند 
و به مقابله با آنها می پردازند. شهید شدند، زخمی شدند اما کاری کردند که 
اسرائیلی ها ماشین هایشان را بگذارند و فرار کنند و روز عاشورای هر سال برای 

مردم نبطیه انگار همان عاشورای سال 1983 میلادی است. 
شـــور و حرارت مقاومت در مردم نبطیه با حماســـه عاشـــورا شکل گرفته است 
و برایشـــان مهم اســـت که هر جایی که هســـتند و زندگی می کنند، نقشـــی از 
ع( در زندگی شـــان باشـــد. صبر مصیبتی که بر امام حسین در  امام حســـین)
روز عاشـــورا آمـــد برای مـــردم نبطیه در جنوب لبنان یک درس بزرگ اســـت تا 
همیشـــه این را در زندگی شـــان داشته باشـــند؛ برای همین است که هر جای 
شهر را که نگاه می کنی پرچمی از امام حسین و با سلامی بر او دیده می شود 
تا همیشـــه اینها در برابرشـــان باشـــد و به قول یکی از اهالی نبطیه یادمان نرود 
که حســـین خیلی برای ما زحمت کشـــیده است و برای همین است که ما به 

حسین لبیک گفته ایم... 

روایت خبرنگار »فرهیختگان« از نبطیه در جنوب لبنان: دیدار با خانواده 3 شهید جنگ اخیر 

شهدای جنگ بازدارندگی
عاطفه جعفری

خبرنگار فرهیختگان در  بیروت

جیم کری 
دوباره نقش اصلی بازی می کند

یکایــی پــس از  کانادایــی- آمر کمدیــن ۶1    ســاله  یگــر و  کــری« باز »جیــم 
یــد میچــل« در نقــش اصلــی ظاهــر  پنج   ســال در فیلــم جدیــد ســاخته »دیو
یــل، »کاج هــای همیشــه  خواهــد شــد. بــه گــزارش ایســنا بــه نقــل از ورلــد آو ر
یــد رابــرت میچــل، کارگــردان  « پــروژه جدیــد دیو ســبز و تابســتان زودگــذر
ــر گزارش هــا قــرار اســت جیــم کــری نقــش اصلــی  یکایــی اســت کــه بناب آمر
ی  آن را ایفــا کنــد. کــری در ایــن فیلــم در نقــش شــخصیتی میانســال بــاز
کــه در یــک اردوگاه تابســتانی در تــلاش بــرای یافتــن دوســت  می کنــد 
کودکــی اســت. همچنیــن شــایعاتی در مــورد وجــود یــک  گمشــده دوران 
جانــور در جنــگل و گنــج پنهــان وجــود دارد. کــری، پــس از یافتــن دوســتش 
ــه ایــن امیــد کــه او  ــور و ب ــرای یافتــن جان ــود، ب کــه در جنــگل پنهــان شــده ب
ی در  ــاز ــال 2018 و ب ــود. او از س ــل می ش ــد، وارد عم ــت کن ــج هدای ــه گن را ب
ی نکــرده و از ســال  فیلــم »جنایــات ســخت« در هیــچ نقــش اصلــی ای بــاز
ک« ســاخته »میشــل  ی در فیلــم »درخشــش ابــدی یــک ذهــن پــا 200۴ و بــاز
کــری در دهــه  ی« در هیــچ فیلــم موفقــی حضــور نداشــته اســت.  گنــدر
1990 حضــور درخشــانی در ســینما داشــت و در فیلم هــای کمــدی بزرگــی 
ــک«  ــن« و »ماس ــش تروم «، »نمای ــر ــق و احمق ت ــی«، »احم ــر کابل ــد »پس مانن
ی کــرد. او پیش تــر در مصاحبــه ای و  و فیلــم ســینمایی »ایــس ونچــورا« بــاز
در پاســخ بــه ایــن پرســش کــه آیــا هرگــز بــه فکــر بازگشــت بــرای ادامــه فیلــم 
، پاســخ داده بود که بعید اســت،  کمدی کلاســیک »ماســک« اســت یا خیر
یســتوفر نــولان« ایــده ای فوق العــاده  مگــر اینکــه فیلمســاز معتبــری ماننــد »کر

ــرای آن داشــته باشــد.   ب

شروع اکران  خارجی 
اخت الرضا با کویته پاکستان

فیلــم ســینمایی »اخت الرضــا« کــه ســفر حضــرت فاطمــه معصومــه)س( 
کســتان بــه نمایــش  یتــه پا از مدینــه تــا قــم را روایــت می کنــد، در شــهر کو
عمومــی درآمــد. ایــن فیلــم کــه تولیــد ســازمان ســینمایی ســوره اســت، طــی 
گذشــته علاوه بــر فــروش در ســالن های ســینمایی به صــورت  یک مــاه 
کــران شــده اســت. در ادامــه  یــژه نمایــش، ا کــران  ســیار در موقعیت هــای و ا
کــه از ابتــدا هدفــش را  ، فیلــم ســینمایی اخــت الرضــا  کران هــای ســیار ا
کســتان بــه نمایــش  یتــه پا مخاطــب بین المللــی گذاشــته اســت، در شــهر کو
کســتانی همــراه  عمومــی درآمــد. پخــش ایــن فیلــم کــه بــا اســتقبال بانــوان پا
ــر  یتــه انجــام شــده اســت و محــل نمایــش ایــن اث ــود توســط راه ایمــان کو ب

یتــه بــود. ســینمایی هــم در مدرســه علــی ابــن ابیطالــب شــهر کو
کســتانی اخت الرضــا، پــس از تماشــای ایــن اثــر ســینمایی  مخاطبــان پا
کــران، از عوامــل فیلــم بــرای  تولیــد  ی ایــن ا ضمــن ابــراز خوشــحالی از برگــزار
ی  ــار ــد و گفتنــد: »ایــن فیلــم یکــی از بهتریــن آث اخــت الرضــا تشــکر کردن
ع(  یال حضــرت یوســف پیامبــر ) یال مختارنامــه و ســر اســت کــه بعــد از ســر
دیده انــد.« ســاخت فیلــم ســینمایی اخت الرضــا از ســال 1398 آغــاز و 
در زمســتان 1۴01 بــه اتمــام رســیده اســت و در پنــج موقعیــت از جملــه 
شــهرک ســینمایی نــور تابــان، بافــق یــزد، دســتجرد قــم، شــهرک ســینمایی 
ی شــده اســت. ســید مجتبی  غزالــی تهــران و شــهر مقــدس قــم فیلمبــردار
طباطبایــی، کارگردانــی ایــن اثــر ســینمایی را برعهــده دارد و توســط پخــش 
کــران می شــود.  پخــش بین الملــل اخــت الرضــا،  بهمــن ســبز در گــروه آزاد ا

ــت. ــوره اس ــل س ــز بین المل ــده مرک به عه

بازگشت 
یوسف پیامبر به تلویزیون 

کارگردانی مرحوم فرج الله سلحشور  « به  مجموعه تلویزیونی »یوسف پیامبر
در سال های 138۶-1383 در مرکز سیما فیلم متعلق به سازمان صداوسیما تهیه 
شد و نخستین قسمت آن هفتم تیرماه 138۷ از قاب تلویزیون پخش شد. جهانبخش 
سلطانی، مصطفی زمانی، جعفر دهقان، محمود پاک نیت، اردلان شجاع کاوه، عباس 
یاحی، الهام حمیدی، لیلا بلوکات و ... در این  امیری، رحیم نوروزی، کتایون ر
مجموعه نقش آفرینی کرده اند. با اعلام جدول پخش شبکه آی فیلم، سریال یوسف 
پیامبر قرار است از روز سه شنبه 1۶ آبان، هر شب ساعت 22:00 از شبکه آی فیلم 
پخش و در ساعت های  ۶:00 و 1۴:00 روز بعد بازپخش شود. این سریال در جدول 
پخش آی فیلم جایگزین سریال »نون.خ ۴« خواهد شد. علی کربلائی حسینی، 
مدیر رسانه بین الملل معاونت سیما اخیرا در گفت وگویی از واگذاری حق پخش 
سریال هایی به شبکه های خارجی کشورهای همسایه و دیگر نقاط جهان خبر داد و 
گفت: »سریال های تاریخی و مذهبی همچنان در صدر فهرست فروش حق پخش 
)ع(« ،  تلویزیونی و دیجیتال قرار دارد؛ به طوری که همچنان سریال های »یوسف پیامبر
»مردان آنجلس« و »مریم مقدس)س(« از پرطرفدارترین محصولات رسانه ای مورد 
تقاضای شبکه های مختلف خارجی است. تاکنون شبکه های تلویزیونی  آی فیلم 
، جام جم، الولایه، الاعلام العراقی )شبکه رسانه ای  عربی، شبکه بین المللی الکوثر
عراق(، الفرات )عراق(، دیالی )عراق(، عراق المستقبل، آینس جمهوری آذربایجان، 
(، تایم  (، میلودی )مصر (، اوسکار دراما )مصر المنار )لبنان(، دراما المصریه )مصر
(، دنیا الفضائیه )سوریه(، نسمه تی فی )تونس( و  (، کاریو دراما )مصر میکس )مصر
شبکه های تلویزیونی کشورهای بحرین، تاجیکستان، پاکستان و افغانستان اقدام 

به خرید و پخش سریال یوسف پیامبر کرده اند.

انتقاد مدیر سینمایی 
به نحوه برخورد با کارگردان رستاخیز

علیرضا رضاداد، از مدیران ســـابق ســـینمایی در برنامه نقد سینما گفت: »در 
یشـــه آن فیلم  دهـــه گذشـــته یـــک ترس از ورود برخـــی فیلم ها به وجود آمد که ر
یم. درحقیقت فیلمسازان  « بود . ما 12 سال است آقای درویش را ندار »رستاخیز
که معتقدند »ســـری که درد نمیکنه  برخـــی مضامیـــن را دنبال نمی کنند؛ چرا
برای چی دســـتمال ببندم.«  متاســـفانه گفت وگو با فیلمســـازان مغفول مانده 
یم فضا را فراهم کنیم. بخشـــی از مشـــکلات روزمره سینما  اســـت و وظیفه دار

فقدان فضای گفت وگو است.«
مدیرعامل اسبق بنیاد سینمایی فارابی در بخش دیگری از صحبت هایش 
بـــه شـــکل گیری عنصـــر مقاومت در آثار ســـینمای ایران اشـــاره کـــرد و گفت: 
» مطلوب ترین شـــکل ماجرا این باشـــد که مساله مقاومت را به عنوان دغدغه 
بخش خصوصی برای افراد علاقه مند فراهم کنیم. به عنوان مثال حوزه هنری 
یک زمان پرچم دار فیلم های دینی بود و افرادی مانند مجید مجیدی و رضا 
ی را تولید کردند که اتفاقا ساخت فیلم، دغدغه شخصی شان  میرکریمی آثار
بود و با سفارش کسی فیلم نمی  ساختند. در حوزه دفاع مقدس و حوزه مقاومت 

یم که می توانند به بحث تولید ورود کنند.« کم ندار
رضاداد همچنین گفت: »ما باید به بخش خصوصی اعتماد و سازوکارهایی 
ی  یسک سرمایه گذار را در این بخش پیدا کنیم . همچنین نهاد های مربوطه ر
ی  را برای بخش خصوصی از بین ببرد. موسســـات اقتصادی ای که ســـودآور
دارنـــد و تمایـــل به کار فرهنگی، بهتر اســـت مالیات شـــان را صرف اثر هنری 
کننـــد. در حقیقـــت مالیـــات نباید به دولـــت تحویل داده شـــود، چون چرخه 

اقتصادی آن از بین می رود.«


